
Kranjsko. 
Ljubljansko učiteljsko društvo priredi v torek, 

dne 26. marca, ob osmih zvečer, v hotelu .Južni kolodvor* 
uči tel jski večer, ki bo pri njem predaval g. prof. dr. Pran 
Ilešič o temi: .Naš jezik in naša kultura." K mnogo
brojni udeležbi vabi člane in prijatelje odbor. 

Ljubljansko učiteljsko društvo je imelo v sredo, dne 
6. t. m., kaj srečen večer. Zanimiv predmet .biološka metoda" 
je združil tovarišice in tovariše v tako ogromnem številu, da je 
bila prostorna restavracijska dvorana hotela .Južni kolodvor" 
docela zasedena. 

Predsednik Dimnik pozdravi došle goste, tovarišice in 
tovariše, osobito predavatelja g. prof. Iv. Macher ja . Burno 
pozdravljen od vseh prisotnih ožigosa g. prof. Macher staro, 
dolgočasno, opisovalno metodo, po kateri nam je opisana žival, 
rastlina ali rudnina prazen meh in popisuje nastanek biološke 
metode. Znani slovenski prirodopisec Erjavec je nehote v tem 
smislu opisoval krasno prirodo. Njegovi opisi se bero kot roman. 
Učenca tako opisovanje ne utrudi, učitelju pa da samostojnost 
Junge je prvi pokazal s svojim spisom .Der Dorfteich", kako 
je mladini vcepiti ljubezen do prirodopisja. Velik preobrat je pa 
provzročil Oton Schmeil s svojimi izbornimi knjigami. 

Na opisih ,gos' in ,gromača'pojasni predavatelj, kako se po
dava po biološki metodi tvarina v višjih oddelkih ljudskih šol 
ter priporoča poučevati kolikor mogoče na živih objektih. V ta 
namen naj bo na šolskem oknu akvarij in terarij. 

Glasno pritrjevanje poslušalcev je dokaz, da je predavatelj 
zadel pravo struno in da je že skrajni čas za odpravo stare 
šablone. 

Iz naše organizacije. 



Predsednik se mu zahvali v krepkih besedah in ga prosi, 
nadaljevati v tej zanimivi stroki še prihodnje leto. Učiteljstvu pa 
priporoča, da bodi vsak učiteljski večer tako mnogoštevilno 
obiskan, kar bo v Čast ne le posamezniku, temveč vsemu uči
teljstvu. Prihodnji .večer" bo tudi v teh prostorih v torek, due 
26. marca. Predaval bo g. prof. dr. Fran Ilešič. Na to zbo
rovanje opozarjamo tovariše z dežele, ki se udeleže naslednji 
dan zborovanja .Narodne Šole" in »Vdovskega učiteljskega 
društva". 

Štajersko. 
Ctornjegrajsko učiteljsko društvo je zborovalo dne 

3. t. m. v Š m a r t n e m Udeležba jako dobra. Izjemo je delala 
samo ena štirirazrednica Dve gospici sta se opravičili, drugi 
člani društva so bili vsi, razen onih omenjenih štirih neopra
vičenih. 

Točno ob 11. uri je zborovanje pričel načelnik tovariš 
Kelc z nagovorom. Pozdravil je vse navzočnike, zlasti še novo 
pristopivšo koleginjo gospico Ježovnikovo v Mozirju in pa kot 
gosta navzoči učiteljski soprogi gospe Kocbekovo in Kelčevo in 
gospico WundIerjevo učit. ž. r. del. Gospici Trohi je čestital na 
dobro napravljenem izpitu učne sposobnosti 

Po prečitanju in odobrenju zapisnika zadnjega zborovanja 
je med dopisi omeniti zlasti pismo učiteljskega društva v Ko
njicah, v katerem nam tamošnji tovariši naznanjajo, da priredijo 
začetkom velikih počitnic skupen poučni izlet v našo dolino in 
na naše planine. 

Z radostjo je sprejelo naše društvo to vest in se je sklenilo 
v tej zadevi" še pravočasno vse potrebno ukreniti. Sprejeti ho
čemo tovariše po možnosti dostojno in jim biti vodniki za po
tovanja po našem okraju, 

Nadalje o tem se bomo pogovarjali prihodnjič, ko zvemo 
natančen program izleta. 

O shodu v Gradcu je na predlog tovariša Žemljica go
voril tovariš Kocbek. Živahno in jedrnato je opisoval omenjeno 
veliko manifestacijo Štajerskega učiteljstva, ki se je pa zaradi 
prevelike oddaljenosti od železnice in slabih prometnih sredstev 
ni udeležilo iz našega okraja več kot štirje učitelji. 

V pokritje stroškov shoda se je po odboru določilo, naj 
vsak član učiteljstva v našem okraju plača po krono. Razen pet 
oseb so vsi storili svojo stanovsko dolžnost. Sklenilo se je, naj 
se preostanek naloži v hranilnico in porabi za eventualno kako 
enako organizacijsko zadevo. 

Poročevalcu Kocbeku kakor tudi ostalim udeležencem graš
kega shoda se je predsednik iskreno zahvalil. 

Nato je predaval tovariš Burdian o kra jep i sn ih in 
zgodovinskih čr t icah šolske občine Šmartno pri 
Gornjem gradu. Obširen referat jo prizadel referentu gotovo 
dosti truda in pozvedovanj. Pa ga je tudi temeljito sestavil. 
Burni Zivioklici so govorniku pokazali, da je bilo zbrano uči
teljstvo prav zadovoljno z izbornim poročilom. 

O .S lovenski Šolsk i Matici" je sestavil tovariš 
Šijanec poročilo. Omenil je na kratko o občnem zboru tega 
društva v Ljubljani o božičnih praznikih, nato v par potezah 
navedel vsebino letošnjih knjig ter končno kritično primerjal, 
koliko je članov te prekoristne institucije pri nas in koliko bi 
jih lahko bilo. Samo 16 članov je v našem okraju. Ko bi pa 
vsakdo storil svojo dolžnost, bilo bi jih lahko okolo 50. 

Letos (za leto 1906.) so člani: 7 šol (manjka 5), 6 uči
teljev (manjka 10), 1 učiteljica (manjka 12), nadalje je okrajna 
učiteljska knjižnica in javna ljudska knjižnica na Gorici. 

Končno je poročevalec svetoval: Vsak navzočnik, ki še ni 
član S. Š. M. pristopi danes oficijalno. 

Da pa ne ostane samo pri obljubi, naj tovariš poverjenik takoj 
danes od vsakega pobere vsaj po eno krono, pri drugem zboro
vanju pa zopet po eno krono, tako dolgo naj pobira, da spravi 
članarino vsega učiteljstva skupaj. Šole pa naj pristopijo kot 
nstanovniki. 

Temu nasvetu se je takoj odzvalo in je upati, da v pri
hodnjem imeniku Članov .Slov. Šol. Matice" ne bomo pogrešali 
nobenega izmed nas. 

Nato se je razgovarjalo glede razdelitve šolskih naznanil, 
glede sestavljanja računov kraj, šol. svetov, o nabiranju narodnih 
pesmi itd. 

Predsednik je opomnil, da imamo prihodnje leto slaviti 
dvajsetletnico društva in da bo treba že letos kaj skleniti, kako 
slavimo to priliko. 

Pred koncem zborovanja si izprosi besedo tovariš Kocbek, 
ki čestita predsedniku tovarišu Kelcu v imenu učiteljstva k ime
novanju častnim občanom v Novi Štifti. 

Sklene se prihodnje zborovanje prirediti dne 9. maja 1907. 
na Rečici, če ne pridejo Rečičani k nam, pa gremo mi 
k njim. 

Po dve in polurnem zborovauju je šlo učiteljstvo v Rojte
novo gostilnico obedovat. Postrežba je bila dobra in se je tam 
tudi nabiralo za .Učiteljski konvikt" in za sklad ustanovnine 
.Učiteljskemu tiskovnemu društvu". 

Izmed govorov omenjamo onega g. predsednika o veliki noči 
od nas odhajajočemu priljubljenemu tovarišu gospodu Tušaku 
v slovo. 

Govori — petje — godba na klavir — in na večer 
domov. 

Bil je lep učiteljski dan 1 
Učiteljsko društvo za ptujski okraj je imelo svoje 

zborovanje 7. t. m v okoliški šoli na Ptuju. Krasen zimski dan 
je privabil 32 tovarišev in le — reci in piši — 8 tovarisic. Kaj je 
temu vzrok, da se nas koleginje tako izogibljejo? Kakšne pred
sodke imate proti društvu? Marsikatero zapazimo na dan zboro
vanja v mestu; ogleduje si razne trgovine, a toliko pa nismo 
vredni, da bi prišle v našo sredo. Pustite vse pomisleke doma 
ter pridite v krog svojih tovarišev, ki vas bodo sprejeli radost
nega srca. Nanovo so društvu pristopili tile tovariši oziroma 
tovarišice: gdč. Stoček Ida in Mešek Ana od Sv. Marjete, 
g. Koren Martin iz Nove cerkve, gdč. Pintarič Marica in 
g. Selinšek Al. od Sv. Andreja SI. g. in Kotzmuth Marica iz 
Manjšberga. 

V vznesenih besedah je pozdravil tov. predsednik, gospod 
Fr. Žiher, v obilnem številu navzoče tovariše, bodreč jih h ko
legijalnosti in skupnemu delu. Njegovemu krasnemu govoru 
so se odzvali poslušalci z burnim ploskanjem in dobroklici. 

Tovariš g. Strelec nam je pokazal v poljudni besedi, kako 
je nabirati krajepisna imena, ki jih misli izdati .Slovenska 
Matica." 

Nato se je soglasno sprejela sledeča resolucija: .Dne 
7. marca 1907. zbrano učiteljstvo pri zborovanju učiteljskega 
društva ptujskega okraja izraža svoje ogorčenje časopisom kakor 
so .Štajerc" in .Slovenski Gospodar". Ti časopisi pišejo proti 
šoli in vzgoji. 

Posebno mora učit. društvo obžalovati, da so udje okr. 
•šol. sveta tudi v tiskovnem društvu Štajerca Ne morejo pa pre
prečiti ponatiska dopisov drugačno mislečih učiteljev okraja," 

Dodatno k tej resoluciji se še sprejme: 
Učiteljstvo se obrača na svojega zastopnika v okr. šol. 

svetu, naj zastavi svoj vpliv, da se to ne bo več dogajalo. Za
stopnik naj pa tudi takoj zahteva v seji okraj. sol. sveta, da se 
proti dotičnemn učitelju, ki piše o njem .Štajerc", takoj uvede 
disciplinarna preiskava. 

Tovariš Pesek nabere zopet od dotičnikov, ki niso bili v 
Gradcu, 11 K, s katerimi se zakrpajo luknje v blagajnici. Ko 
se še določi prihodnje zborovanja na dan 4. aprila in obljubi 
govoriti tovariš Pesek, zaključi predsednik krasno uspelo zboro
vanje P—6. 


